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Abstract: In the gallery of the great Slavic personalities 
�om the generation of the Great Union, Augustin Pintea 
is also honored. Born in Cozla County, Salaj County, he 
graduated �om the legal studies, a�er which he opens his 
law o�ce in Crasna and engages in the national-cultural 
struggles of the Romanians in Slajani before 1918.
He was elected as a delegate of the Zalau electoral circle at 
the National Assembly in Alba Iulia on 1 December 1918 
and then a member of the Grand National Council, the 
provisional legislative body of Transylvania.
A�er the Great Union he was the jurist of the City Hall 
of Zalau, between 1919 and 1936, a�er which he per-
formed the same position in the Salaj County Prefecture 
during 1936–1940. At the same time, he became involved 
in political life, being one of the distinguished members of 
the National Liberal Party in Salaj County.
A�er the Vienna Diktat of August 30, 1940 he remained 
in Zalau, and a�er Salaj’s liberation, he was appointed 
prefect of Sălaj county (October 1944-March 1945), help-
ing to re-establish the Sălaj institutions and reinstate the 
Romanian administration.
Being a remarkable member of the inter-war Islamic elite, 
he did not escape the communist plague. He was perma-
nently watched by security guards, informants and mar-
ginalized. It ended in an unmistakable oblivion, a�er hav-
ing worked in a series of trades in the last period of his life 
far below his professional training.
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Rezumat: În galeria marilor personalități sălăjene din 
generația Marii Uniri, la loc de cinste se înscrie și Augustin 
Pintea. Născut în localitate Cozla, județul Sălaj, a absolvit 
studiile juridice, după care își deschide cabinet de avoca-
tură în Crasna și se implică în luptele cultural-naționale 
ale românilor sălăjeni.
A fost ales ca delegat al cercului electoral Zalău la Adunarea 
Națională de la Alba Iulia din 1 decembrie 1918 și apoi 
membru în Marele Sfat Național, organul legislativ provi-
zoriu al Transilvaniei.
După Marea Unire a fost juristconsultul Primăriei 
orașului Zalău, în perioada 1919–1936, după care a înde-
plinit aceeași funcție în cadrul Prefecturii județului Săla, 
în perioada 1936–1940. Totodată, s-a implicat și în viața 
politică, �ind unul dintre membri marcanț ai Partidului 
Național Liberal din județul Sălaj.
După Dictatul de la Viena din 30 august 1940 rămâne în 
Zalău, iar după eliberarea Sălajului a fost numit prefect 
al județului Sălaj (octombrie 1944-martie 1945), contri-
buind la repunerea în funcțiune a instituțiilor sălăjene și 
reinstalarea administrației românești.
Fiind un membru marcant al elitei sălăjene interbelice, nu 
a scăpat de urgia comunistă. A fost urmărit permanent de 
către organele de securitate, prin informatori și margina-
lizat. A sfârșit într-o nemeritată uitare, după ce în ultima 
perioadă a vieții a lucrat într-o serie de funcții mult sub 
nivelul său de pregătire profesională.

Cuvinte-cheie: Augustin Pintea; avocat; delegat la 
Alba Iulia; prefect; Securitate.
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În galeria marilor personalități sălăjene din generația Marii Uniri, la loc de cinste se înscrie și 
Augustin Pintea.

Augustin Nicolau Pintea s-a născut la 14 decembrie 1885 în localitatea Cozla. Era �ul preotului 
Simion Pintea și al Ecaterinei. A fost botezat pe data de 25 martie 1886 de către „Magni�cul Domn” 
Ștefan Filep și �ica acestuia, Ana, care i-au mai adăugat prenumele de Ștefan, după nașul de botez. Preot 
de botez a fost Iosif Lemenyi din Remetea1.

A urmat cursurile școlii primare la școala de stat din Baia Mare, patru clase la liceul minoriților din 
Șimleu Silvaniei, iar cele patru clase superioare de liceu le-a urmat la liceul românesc din Beiuș, unde în 
luna iunie 1903 și-a susținut examenul de maturitate2. Director al renumitului liceu din Beiuș era vred-
nicul preot și dascăl Ioan Buteanu. Printre colegii săi s-a numărat avocatul martir Nicolae Bolcaș, Ștefan 
Mărcuș, avocat și fost prefect de poliție, Leonida I. Pop, judecător, Valer Vicaș, notar în Șimleu, Sabău I. 
Cornel, director de școală normală, preoți și avocați care au contribuit la realizarea Marii Uniri și conso-
lidarea ei în perioada interbelică3.

S-a înscris la Facultatea de Drept din Cluj, obținând la 2 mai 1907 diploma de doctor în Drept, iar 
la 3 octombrie 1911 a obținut diploma de avocat, în fața comisiei de examinare, de pe lângă Curtea de 
Apel din Budapesta.

Începând cu luna mai 1907 și până în ianuarie 1912 a efectuat stagiatura în Șimleu Silvaniei, la 
avocatul Dr. Victor Deleu, la avocatul Dr. Roth Hago din Zalău și la avocatul Dr. Gheorghe Duleșiu din 
Hunedoara4.

Ca tânăr avocat stagiar la Șimleu se implică, alături de Victor Deleu, în mișcarea cultural-națională 
românească. Pe data de 9 noiembrie 1908 a avut loc s�nţirea noului edi�ciu școlar din Giurtelec, de�-
nitivat în acea toamnă. La eveniment a participat întreaga comunitate locală, în frunte cu preotul Vasile 
Cristea și învăţătorul Daniil Graur Senior. De asemenea, fruntașii politici Nicolae Munthiu, Augustin 
Pintea, preotul din Cehei, Alimpiu Costea, învăţătorul Nicolae Pop din Hidig etc. După cuvântările pre-
oţilor și fruntașilor politici, care i-au lăudat pe preotul și învăţătorul din Giurtelec pentru reușita lor, a 
urmat „o masă bogată, dată de dna și d. Graur în noul edi�ciu școlar, la care iau parte toţi oaspeţii din 
afară, precum și fruntașii din comună, – între cari și ţărani”5.

Augustin Pintea participă la adunarea de protest împotriva legii electorale elaborată de Andrássy, 
care a avut loc la Hidig (Măieriște), pe data de 29 noiembrie 1908 (stil nou), alături de fruntașii politici 
din Șimleu, Victor Deleu, Coriolan Meseșianu, Nicolae Munthiu, Eugen Boroș etc. 6.

La adunarea generală a Reuniunii Femeilor Române Sălăjene din anul 1908, în lipsa lui Victor 
Deleu, secretarul reuniunii, care era bolnav, Augustin Pintea a dat citire raportului de activitate, anun-
ţând că în anul 1909 adunarea generală urma să se ţină la Hotoan7. 

În luna ianuarie 1912, Augustin Pintea s-a înscris ca avocat cu titlu de�nitiv, cu sediul în Crasna, 
unde a funcționat până în anul 1919.

Între timp, a izbucnit Primul Război Mondial, iar Augustin Pintea a fost mobilizat, în anul 1917 
și repartizat la Regimentul de honvezi, precum și la Parchetul honvezesc din Cluj, unde a obținut gradul 
de sergent8.

Evenimentele revoluționare din toamna anului 1918 l-au surprins la Tribunalul Militar din Oradea. 
La sfârșitul lunii octombrie 1918, Augustin Pintea a părăsit Oradea și s-a stabilit la Cluj. De aici a luat 
1 S.J.A.N. Sj, F.C.R.P.S.C., Registrul nr. 377/1868–1921, f. 33.
2 A.C.N.S.A.S., F.I., dosar I. 586.596, vol. 1, f. 4. 
3 Pavel 1928, p. 232, 256–257.
4 A.C.N.S.A.S., F.I., dosar I. 586.596, vol. 1, f. 4. 
5 Gazeta de Duminecă, nr. 47, 16 noiembrie 1908, p. 10.
6 Gazeta de Duminecă, nr. 48, 23 noiembrie (stil vechi) 1908, p. 2. 
7 Gazeta de Duminecă, nr. 51, 14 decembrie 1908, p. 9.
8 A.C.N.S.A.S., F.I., dosar I. 586.596, vol. 1, f. 4. 
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legătura cu intelectualii din Zalău, Șimleu Silvaniei și Crasna, „în vederea organizării politice și militare 
a românilor sălăjeni”. În acest scop, s-a deplasat de mai multe ori în cele trei localităţi, după cum a�rma 
el mai târziu. Iată cum descrie evenimentele istorice din toamna anului 1918 și marele praznic național 
de la Alba Iulia, la care a participat în calitate de delegat ales, cu credențional, în cercul electoral Zalău: 
„Una din aceste deplasări a fost la 12 noiembrie, când, în cadrul unei adunări, s-a creat Consiliul naţi-
onal român al judeţului Sălaj, în fruntea căruia este ales avocatul dr. Gheorghe Pop. Tot atunci a luat 
�inţă Comandamentul gărzilor naţionale române din judeţul Sălaj; la comanda acestei noi instituţii, �ind 
desemnat avocatul dr. Iulian Andrei Domșa, locotenent în rezervă.

În ultima decadă a lunii noiembrie m-am deplasat la Crasna și Șimleu Silvaniei pentru organi-
zarea adunărilor de desemnare și alegeri de delegaţi pentru Adunarea Naţională de la Alba Iulia. În 
acest cadru, adunarea despărţământului Crasna al „Astrei l-a desemnat pe Ioan Pereni din Ortelec, iar 
Despărţământul Șimleu Silvaniei, pe Nicolae Munthiu și Iuliu P. Mureșian. Adunarea „Societăţii pen-
tru fond de teatru român”, Despărţământul Șimleu Silvaniei, l-a ales pe dr. Pompei Fărcaș. Iar adunarea 
„Reuniunii femeilor române” din Șimleu Silvaniei și-a stabilit ca delegaţi pe Cornelia Maniu și Lazăr 
Maior din Pericei; ca supleant a fost desemnat Emanoil Stoica.

Totodată, s-au desfășurat alegeri de delegaţi în cadrul cercurilor electorale. Cercul Zalău i-a ales pe 
Traian Trufașiu și Eugen Boroș din Zalău, Remus Roșca din Tresnea, Cornel Oţiel din Buciumi și pe sub-
semnatul – dr. Augustin Pintea, ca delegaţi la Adunarea Naţională ce urma să se întrunească la Alba Iulia.

Investit cu mandatul de răspundere istorică, am luat parte la adunarea ţinută în Casina militară 
din cetatea Albei Iulii, la 1 decembrie 1918, unde, votând pentru unirea Transilvaniei cu România, am 
îndeplinit voinţa celor care m-au ales. În cursul acelei zile de neuitat, am primit o nouă însărcinare, 
�ind ales între cei 200 de membri ai Marelui Sfat Naţional, primul parlament al Transilvaniei unite cu 
Patria-Mamă”9. Așadar, Augustin Pintea s-a numărat printre cei 1228 de delegați ai națiunii române din 
Transilvania, care au participat la Adunarea Națională de la Alba Iulia și au votat Unirea Transilvaniei cu 
România. De asemenea, a fost ales ca membru în parlamentul provizoriu al Transilvaniei, Marele Sfat 
Național.

În luna aprilie 1919 a plecat la Cluj, unde a fost numit președinte al Sedriei orfanale. A funcționat 
în această calitate doar câteva luni, deoarece în luna august 1919 a luat decizia de a se întoarce la Zalău. 
A fost numit jurisconsult al Primăriei din Zalău, funcție pe care a îndeplinit-o până în anul 1936, când a 
fost transferat în funcția de jurisconsult al Prefecturii județului Sălaj.

În anul 1923 s-a în�ințat Baroul de avocați din Zalău, iar Augustin Pintea a fost ales ca prodecan, 
secondându-l pe Gheorghe Pop de Oarța, decanul baroului. În anul 1932, Gheorghe Pop a fost numit 
pentru un nou mandat de prefect al județului Sălaj și astfel a fost nevoit să renunțe la funcția deținută 
în cadrul baroului. Augustin Pintea a fost ales în funcția de decan, pe care a îndeplinit-o până la cedarea 
Ardealului, în urma Dictatului de la Viena din 30 august 194010.

La Zalău a avut deschis și un cabinet particular de avocatură, iar din anii 1935–36 se înscrie ca 
membru activ al organizației Partidului Național Liberal. Alături de Emil Lobonțiu, Iulian Andrei Domșa, 
Mihail Gurzău și alți fruntași politici liberali sălăjeni a desfășurat o intensă propagandă. A susținut o serie 
de conferințe și discursuri politice, prin care încerca să atragă cât mai mulți aderenți în P.N.L. În urma 
activității politice pe care a desfășurat-o a fost numit președinte al organizației din Zalău și membru în 
Comitetul județean. Propaganda comunistă îl acuza că prin activitatea lui politică în cadrul P.N.L. a�at 
în perioada respectivă la gvernare, „a reușit să pună mâna pe o moșie exploatând în mod crud pe țărani 
care au lucrat pe moșia lui”11.

La cedarea Ardealului nu s-a refugiat și a rămas în Zalău. El spune că după oribilele asasinatele în 
9 Abrudan 1983, p. 297.
10 A.C.N.S.A.S.,F.I., dosar I. 586.596, vol. 1, f. 5. 
11 A.C.N.S.A.S.,F.I., dosar I. 586.596, vol. 1, f. 9–10.
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masă pe care le-au făcut trupele horthyste de ocupație la ieșirea din Zalău, Treznea, Ip și alte localități 
sălăjene, o mare parte din funcționarii români sălăjeni „s-a văzut siliți să plece, alții de voie bună, alții 
sfătuiți de poliție, jandarmerie”. Astfel, din orașul Zalău au plecat peste 2.000 de români, iar din întreg 
județul Sălaj cel puțin 30.000 de persoane au plecat în refugiu”. A avut de suferit și el, �ind dat afară din 
baroul de avocați. De asemenea, în ziua de 24 august 1944, când s-a auzit vestea că România a ieșit din 
alianța cu Germania, alături de alți intelectuali, preoți și țărani sălăjeni, i s-a stabilit domiciliu obligatoriu, 
până la eliberarea orașului și județului de către armata română: „A urmat cei 4 ani de grele încercări, noi 
românii nu aveam dreptul la nimic, dar suferind am așteptat ceasul izbăvirei. Dar înainte de a sosi acesta 
în ziua de 24 august 1944 toți intelectualii români, preoți și mulți țărani am fost cu domiciliul forțat până 
la mijlocul lui octombrie, la noi nu putea intra nimeni, noi nu puteam ieși din casă, în multe cazuri noap-
tea am fost purtați pe la poliție în acest timp”12. 

Pe data de 17 octombrie 1944, după eliberarea orașului Zalău, prin Decretul Regal nr.  1925 
Augustin Pintea a fost numit în funcția de prefect al județului Sălaj13. El spunea că a fost numit deoarece 
era singurul funcționar superior rămas în teritoriul cedat după 1940, însă nu în funcțiune, �ind înlăturat 
de ocupația maghiară. La cedarea Ardealului el ocupa funcția de jurisconsult al Prefecturii județului Sălaj.

După instalarea în funcția de prefect, el spune că într-o săptămână a reușit să repună în funcțiune, cu 
oamenii pe care i-a mai găsit aici, toate instituțiile: Prefectura, Tribunalul, Parchetul, Administrația �nan-
ciară, Casa cercuală, Serviciul agricol, zootehnic, medical, aprovizionare, Inspectoratul învățământului 
primar. De asemenea, a organizat telefoanele și a preluat Poșta, „cu un cuvânt totul am făcut, ca nimic să 
nu lipsească”.

Singur lucrând a instituit primpretori, iar aceștia au numit primari și notari. În sediul Prefecturii 
spune că a intrat doar la sfârșitul lunii noiembrie, când a fost con�rmat în funcție de către Comandamentul 
militar sovietic al Ardealului de Nord. Erau doar 3 persoane, care au început lucrările de organizare a ser-
vicilor. În Prefectură, spune că nu a găsit nici măcar un toc de scris. La Administrația �nanciară nu exista 
nici un ban.

Pentru a-l ajuta în această grea înteprindere, l-a sunat la Cluj pe dr. Pompei Filep, sălăjean la ori-
gine, care înainte de cedarea Ardealului, în anul 1940, îndeplinea funcția de secretar general al Prefecturii 
județului Cluj. L-a numit ca subprefect al județului Sălaj și au avut o colaborare perfectă. În calitatea sa de 
subprefect, Pompei Filep a organizat toate serviciile din subordinea Prefecturii.

După greutățile începutului, din luna ianuarie 1945 au fost acordate salarii funcționarilor și 
învățătorilor, iar din luna februarie preoților și pensionarilor. Augustin Pintea a în�ințat monopolul tutu-
nului, iar prin colectori a adunat pielea animalelor sacri�cate, asigurând, în parte, încălțămintea necesară 
sătenilor14.

Dezastrul produs de cei patru ani de război se vedea și în infrastructură, foarte multe poduri și 
șosele �ind distruse. Mare parte din ele le-a dat în lucru.

A trebuit, apoi, să facă față cererilor tot mai mari ale Comandamentului socvietic pentru a susține 
frontul. Astfel, în momentul demiterii el a�rma că a dat Comandamentului militar sovietic 10.250 vite 
și 700 vagoane cereale, în mare parte rechizionate din satele sălăjene. A reușit să scutească județul de 
predarea a încă 110 vagoane de grâu. Era în derulare predarea a 5.000 porcine și 30 vagoane de ulei: „Tot 
s-a făcut cu micul aparat și cu bunăvoința populației” – spunea el.

A efectuat lucrările pregătitoare pentru reforma agrară și a elaborat ordonanța care urma să �e 
doar semnată și publicată de către succesorul său15.

Pe data de 10 martie 1945, la o zi după instalarea administrației românești în Ardealul cedat 

12 S.J.A.N.Sj, F.C.L.G., dosar 69/1945, f. 5.
13 Pop, Goron 2007, p. 64.
14 S.J.A.N.Sj, F.C.P.L.G., dosar 69/1945, f. 3.
15 S.J.A.N.Sj, F.C.P.L.G., dosar 69/1945, f. 4.
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Ungariei horthyste în anul 1940, la Cluj are loc o importantă ședință a Frontului Național Democrat, 
în care s-a luat hotărârea epurării prefecților puși în funcție în toamna anului 1944, recunoscuți chiar 
de către Comandamentul militar sovietic. Printre ei s-a numărat și prefectul județului Sălaj, Augustin 
Pintea, care a fost demis a doua zi, la 11 martie 194516.

Nu exista nici un motiv pentru a-l demite, doar cel politic, �indcă acum începea procesul de comu-
nizare a României, condus în primă fază de către „tovarășul de drum”, Petru Groza, numit prim-ministru 
la intervenția sovieticilor, pe data de 6 martie 1945.

Credem că eforturile deosebite făcute de către Augustin Pintea și mica sa echipă de funcționari 
pentru a reinstaura și a pune în funcțiune administrația românească în județul Sălaj reiese și din câteva 
cifre lacunare. Astfel, dacă la început nu exista nici un fond în vistieria Prefecturii, în momentul demite-
rii lui Augustin Pintea Prefectura județului Sălaj avea o rezervă de 2 milioane de pengo, după ce a plătit 
salariile și o mare parte din pensiile aferente lunii martie 194517.

La plecarea din funcția de prefect, nu uită să mulțumească pentru sprijin tuturor colaboratorilor și 
să sublinieze că pleca cu conștiința împăcată: „Ne îndepărtăm cu conștiința împăcată, că am făcut totul, 
ce un om cinstit poate face, nici când pe nimeni nu am refuzat în îndeplinirea cererei juste, ușa serviciului 
a fost pentru toți deschisă și tot omul a fost ascultat. Dacă tuturor nu am putut satisface, aceasta este a se 
atribui, că nu s-a putut și nici de cum altor împrejurări. 

Noi nici în serviciu, nici afară de serviciu politică nu am făcut și am fost conduși de cugetul de a 
servi interesele județului a căruia �i suntem”.

Se adresează, apoi, noului prefect, căruia îi acordă câteva sfaturi, amintindu-i de tradițiile și 
personalitățile marcante pe care le-a dat Sălajul de-a lungul istoriei, neuitând, la �nal, să sublinieze că el 
și-a oferit serviciile de colaborare, dar a fost respins: „Permitemi Dle prefect, să mă adresez și D. Voastră. 
Nu sunteți �u al Sălajului, dacă încrederea, celor cari Va chiemat în fruntea acestui județ, să știți că a-ți 
venit în fruntea unuia județ românesc cu tradiții de unde a ieșit cei mai de seamă conducători a românilor 
de totdeauna, de câte ori neamul românesc a fost chiemat să-și spună cuvântul. Aici s-a născut și tot aici 
se odihnește Simion Bărnuțiu, asemenea de aici a fost episcopul Alexi și alți mulți, dintre cari nu amin-
tesc decât pe Victor Deleu, care a organizat și a condus la Iași primul eșalon de voluntari români. Dacă 
te vei cugeta la acești mari dispăruți, pe cari de sigur îi știi, inima Dtale românească trebue să se miște și 
să conducă județul în spiritul acestora, cari nici când nu a dorit asuprirea locuitorilor de altă limbă. De 
aceștia am ascultat noi, cred, că și Dta vei asculta de ei.

Închei cu dorința, ca să faci, dacă nu mai mult cel puțin atâta, cât am făcut noi și atunci vei avea 
recunoștința noastră a tuturora cari deși am oferit serviciile de colaborare, acelea a fost respinsă”18.

După ce a fost epurat politic din funcția de prefect, Augustin Pintea revine în avocatură ca juris-
consult al județului Sălaj, cu gradul de avocat consilier, până la 1 ianuarie 1946, când a fost trecut la pen-
sie, dar a rămas pe mai departe avocat particular.

Cu ocazia revizuirii pensiilor, în luna octombrie 1948 i s-a suspendat plata pensiei de 9.500 lei, 
apoi i-au fost naționalizate imobilele și con�scate cele 51 jugăre de pământ pe care le avea în Panic, aces-
tea trecând în proprietate statului comunist, respectiv a Gospodăriei Agricole de Stat.

Pe lângă aceste date pe care Biroul Securității Statului Zalău le înainta superiorilor, se raporta și 
atitudinea lui față de noul regim totalitar comunist, așa zis de „democrație populară” și legăturile pe care 
le avea cu elita interbelică nearestată încă: „În prezent este neîncadrat politicește însă manifestări des-
chise din partea lui nu ni s-a semnalat până în prezent decât în cercuri intime restrânse la locuința lui Dr. 
Domșa Iulian, împreună cu avocatul Dr. Iuga Ioan chiaburul Fenyes Francisc, unde din informații încă 
neveri�cate ascultă radio Londra și Vocea Americii, pe care știri le comentează apoi în colectiv.
16 S.J.A.N.Sj, F.C.P.L.G., dosar 69/1945, f. 7.
17 S.J.A.N.Sj, F.C.P.L.G., dosar 69/1945, f. 3. 
18 S.J.A.N.Sj, F.C.P.L.G., dosar 69/1945, f. 4.
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Susnumitul în afară de cei de mai sus mai are legături de prietenie și cu preotul Trufaș Liviu cu care 
este văzut deseori plimbându-se pe stradă, la fel de văzut făcând vizite la avocatul Dr. Pop Simion care a 
fost președintele PNȚ pe județul Sălaj”19.

Rămas fără nici un mijloc de existență, în vara anului 1951 Augustin Pintea reușește să plece la 
Turda, cu ajutorul unor prieteni și rude. Astfel, el scapă momentan din vizorul Securității, care probabil 
l-ar � arestat în august 1952, când a urmat un nou val masiv de arestări. Printre cei arestați s-au a�at cola-
boratorii săi politici apropiați, Mihai Gurzău, Ioan Căpâlnaș sau Ioan Ossian, care a sfârșit în mod tragic 
la Canalul Dunăre-Marea Neagră.

La 1 noiembrie 1951 reușește să se angajeze ca administrator de cantină și internat, la Școala 
Zootehnică din Turda, unde a primit și locuință de serviciu. Conform informațiilor pe care le deținea 
Securitatea a fost ajutat să se angajeze de către căpitanul Drăghici, „deblocat” în Turda, care îi era �n20.

Nu scapă, însă, de brațul lung al Securității, care primește informații de la un delator, Augustin 
Pintea �ind victimă colaterală: „Este supravegheat altul Pintea Augustin fost mare moșier în Zalău având 
moșie în Panic, iar casele în Zalău atât casele cât și moșia i s-a naționalizat iar el a venit aici trimis de la 
Minister ca administrator la cantină și internat. El spune că nu a făcut politică însă prin 20 august (1952 
– n.n.) a telefonat de la Partid că cine e acest Pintea care e numit la școală că a venit o epistolă tare rea 
despre el de la Zalău ceva informații c-ar � fost mare bandit acolo. Epistola a fost dată la președintele 
Sindicatului care a�rmație i-a arătat-o lui.

Atunci era să plece de aici însă ulterior zice el a aranjat cu cineva ca să rămână și peste voia direc-
torului. Este sub supraveghere în continuu. Are legături și �n pe Drăghici fost căpitan. El spune că nu a 
făcut politică niciodată, informațiile spun că a fost naționalist apoi s-a certat cu Maniu și a trecut la libe-
rali unde a fost mare și tare. Trecutul nu-l cunoaștem”21.

Pe data de 26 noiembrie 1952, informatorul „Doru” trimitea Securității următoarea notă: „În ziua 
de 25 XI. 1952 am încercat a intra în discuție referitor la alegerile din 30 XI. a.c. nu s-a manifestat cu 
nimic de asemenea în ziua de 26 XI. a.c. iar am adus vorba la care s-a exprimat că nu știe de ce să fac așa 
de mari pregătiri pentru alegerile acestea că contra nu poate � nimeni oricât ar vrea.

Numitul susține că este în lista de alegător la punctul de agitație „Școala Ceramica” din str. Avram 
Iancu și că va merge și va vota pe candidatul nostru că „ce să faci”.

Este în continuu supravegheiat și va � și în timpul până la alegerile când el va merge la școala 
Ceramica”22.

În vara anului 1953, pentru motivul că cineva din personalul școlii, nou venit în Turda a căutat 
să-i ia locuința, în urma unor demersuri făcute la București, spune un informator al Securității, Augustin 
Pintea a reușit să se transfere la Școala profesională de tractoriști din Huedin, ca secretar al școlii. Datorită 
faptului că directorul școlii avea locuință proprie, a primit și aici locuință de serviciu în incinta școlii, 
motiv de invidie și ură pentru informatorul „Gavrilă”, care probabil îi vâna funcția și locuința de serviciu.

Din nota informativă a delatorului a�ăm că prin anii 1955–56, Augustin Pintea a dat în judecată 
statul comunist pentru a-i plăti pensia. Jurist de profesie, el motivează argumentat că din moment ce a 
„predat” averea sa statului, nu mai exista nici un motiv prin care să-i �e oprită pensia. După mai multe 
demersuri, în vara anului 1956 i s-a recunoscut dreptul la pensie și de atunci a primit lunar, prin interme-
diul Colectivului avocaților din Huedin, o pensie mizeră de 450 lei.

Din această cauză, în vara anului 1957 a fost restructurat din postul de secretar, directorul lăsându-
l pe mai departe în locuința directorală, un nou motiv de invidie și ură pentru informatorul „Gavrilă”, care 
spunea că locuința „era mai corect să � fost atribuită altor salariați din cadrele școlii”. Mai mult, începând 

19 A.C.N.S.A.S., F.I., dosar I. 586.596, vol. 1, f. 5.
20 A.C.N.S.A.S., F.I., dosar I. 586.596, vol. 1, f. 32.
21 A.C.N.S.A.S., F.I., dosar I. 586.596, vol. 1, f. 20.
22 A.C.N.S.A.S., F.I., dosar I. 586.596, vol. 1, f. 30.
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cu 1 septembrie 1957 directorul școlii din Huedin, având acordată o jumătate de normă post de secre-
tar, l-a reangajat pe Augustin Pintea, lăsându-l pe mai departe și în locuința de serviciu, ceea ce pune 
capac indignării proletare a respectivului informator. El subliniază că directorul îl „menaja” cu „favoruri” 
pe Augustin Pintea, „fapt care continuu a produs și produce nemulțumiri în rândurile oamenilor mun-
cii atașați regimului actual al clasei muncitoare și mai cu seamă acelora din rîndurile salariaților acestei 
școli”23.

Dintr-o altă notă informativă a delatorului „Gavrilă” a�ăm că Augustin Pintea și soția sa au petre-
cut sărbătorile Cărciunului la Zalău și se întreba unde va sta în Zalău. De asemenea, îi face următoarea 
caracterizare: „Se observă că acesta deși simulează oarecare interes pentru progresul Statului democrat 
Popular, în realitate el este dușmanul acestui stat și al actualului regim”24.

În urma notelor informative primite, pe data de 19 martie 1957 Securitatea a trecut la deschide-
rea unui dosar de veri�care a lui Augustin Pintea. În planul de măsuri informativ-operative adoptate cu 
această ocazie se a�rmau, printre altele: „Din materialele care se găsesc la dosar rezultă că acesta a avut 
strânse relații cu foști Miniștri și Deputați PNL, iar la alegerile din anul 1946 a făcut agitație printre ale-
gători să voteze cu PNL, aducând o serie de calomnii și înjurii la adresa PCR-ului.

După alegeri susnumitul a continuat să aibă manifestări dușmănoase contra regimului democrat 
popular din țara noastră. Din unele materiale informative din dosar rezultă că Pintea Augustin a fost 
membru în Comitetul Județean PNL Sălaj, însă acest lucru nu este documentat cu declarații sau procese 
verbale de interogatoriu, care să con�rme într-adevăr dacă a fost membru sau nu în Comitetul Județean 
PNL, pentru a i se putea deschide acțiune informativă conform ordinului 70 al tov. Ministru, din care 
cauză se impune a-se trece prima dată la deschiderea acțiunii de veri�care prin care să stabilim în mod 
concret dacă a fost membru în Comitetul Județean după care să trecem în cazul dacă se con�rmă la trans-
formarea acțiunii de veri�care în acțiune informativă.

Prin acțiunea de veri�care deschise asupra numitului Pintea Augustin urmărim să stabilim 
următoarele:

1. Se va stabili dacă numitul Pintea Augustin și în prezent caută să desfășoare activitate dușmănoasă, 
în ce constă această activitate, și metodele folosite în acest sens.

2. Se va stabili dacă întreține legături cu foști conducători și membrii PNL, natura acestor legături 
între foști condcători și membrii PNL-iști, atât din comuna Huedin precum și din alte localități.

3. Se va stabili dacă numitul Pintea Augustin a fost sau nu membru în Comitetul Județean PNL și 
ce activitate a desfășurat în această calitate.

4. Se va stabili dacă în activitatea sa nu caută să reorganizeze pe foștii PNL-iști, în scopuri 
contrarevoluționare.

5. La fel vom stabili dacă întreține legături cu persoane cari au făcut parte din PNL și care în pre-
zent se a�ă în diferite țări capitaliste, prin care mijloace, și de ce natură sunt legăturile pe care eventual 
le are.

Pentru realizarea sarcinilor prevăzute mai sus vom lua următoarele măsuri:
Întrucât în comuna Huedin avem pe agentul „Gavrilă” care a lucrat cu obiectivul, la prima întâlnire 

cu acest agent se va analiza posibilitățile de informare pe care acesta le are pe lângă obiectiv, iar în cazul 
când se va constata că acesta după un plan de dirijare ce va � întocmit imediat după ce se va analiza și sta-
bili dacă agentul nu are posibilități de informare pe lângă obiectiv se va analiza și studia prin acest agent 
anturajul obiectivului, după care se va trece la recrutarea unuia dintre aceștia care va � mai pretabil și va 
avea posibilități de informare pe lângă obiectiv.

Această sarcină va � realizată de tov. Lt. Maj. Ghirean Ioan până la data de 25 mai 1957.

23 A.C.N.S.A.S., F.I., dosar I. 586.596, vol. 1, f. 16.
24 A.C.N.S.A.S., F.I., dosar I. 586.596, vol. 1, f. 19.
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Pentru stabilirea legăturilor pe care eventual le are cu foști conducători și membrii PNL-iști din 
alte localități sau din străinătate se va cere printr-un rapoart întocmit de către conducerea regiunii inter-
ceptarea corespondenței susnumitului. Termen de executare 5 IV 1957”25. 

Pe data de 30 mai 1958, după 13 luni de veri�care, în cadrul căreia Securitatea s-a folosit de 
informatorii „Gavrilă” și „Balint”, precum și de alte „investigații”, a tras concluzia că nu-l pot încadra 
pe Augustin Pintea la ordinul 70 și decid închiderea dosarului: „Întrucât termenul de veri�care a fost 
depășit și în timpul veri�cărilor s-a stabilit că Pintea Augustin a fost membru în Comitetul Județean PNL 
Sălaj și nu în delegația permanentă nu se încadrează în prevederile ordinului 70 al M.A.I. Deasemeni s-a 
stabilit că nu desfășoară activitate dușmănoasă individuală sau organizată, fapt pentru care propunem:

Materialele nu s-au con�rmat: distrugerea dosarului cu scoaterea persoanelor din evidență; 
b) materialele de mică importanță, dosarul se păstrează în arhivă sau atașează la dos. de obiectiv sau 
problemă”.

Așadar, se hotărește „închiderea dosarului de veri�care cu menținerea în evidență a dosarului de 
problemă Nr. 911 ca suspect PNL”26.

Simțindu-și probabil sfârșitul aproape, pe data de 11 august 1958 Augustin Pintea se reîntoarce la 
Zalău, împreună cu soția sa, Pintea Eugenia Iulia, cu care, din păcate, nu au avut nici un copil. În Zalău 
s-au stabilit pe strada Stalin nr. 2727.

Din extrasul de moarte reiese că a decedat la Zalău, de cancer pulmonar, pe data de 27 mai 1959, 
la vârsta de 73 ani28. 
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ANEXE DOCUMENTARE

Document nr. 1

Cuvântul adresat de către Augustin Pintea funcționarilor, la predarea funcției de prefect al județului Sălaj:

Domnilor,
La sfârșitul lunei Octombrie, după eliberarea orașului, în calitate de avocat a județului, rămas 

aici din anul 1940, ca singurul funcționar superior, am fost chiemat în fruntea județului. Singur lucrând 
am instituit primpretori, aceștia a numit primari și notari. În edi�ciul Prefecturei nu am intrat până la 
sfârșitul lunei Novembrie, când am fost con�rmat de Dl. Comendant al Ardealului de Nord. Am intrat 
cu 3 oameni, cu cari am început lucrările de organizare a serviciilor. Cu repeziciune destul de mare în 
termin de una săptămână începând cu Prefectura, Tribunalul, am instituit toate o�ciile, cari apoi au fost 
organizate de Dl. subprefect Dr. Pompei Filep.

În Prefectură nici un toc de scris nu era, totul a trebuit să facem din nou. La administrația �nanci-
ară, nu era nici un ban. După greutățile începutului în luna ianuarie am început a da salarii funcționarilor, 
învățătorii, preoții din luna februarie, tot atunci am început și plata pensionarilor, am preluat poșta, am făcut 
poșta Sălajului și organizat telefoanele. Am în�ințat Monopolul tutunului, prin colectori am colectat pielea 
asigurând în parte încălțămintea trebuincioasă sătenilor. Cu un cuvânt am făcut totul, ce am putut așa, că azi 
județul are bani numerar peste 2 milioane pengo după ce am plătit pe martie salariile și o parte a pensiilor.

Toate acestea s-a făcut nu de mine, ci sub ochiul și prevederea Dlui subprefect Dr. Filep Pompei și 
cu ajutorul Dvoastre a funcționarilor atât din centru, cât și din județ. Nu știu în ce formă să Vă mulțumesc, 
Veți primi recunoștința dela cei, cari vor � chiemați oarecând să judece faptele Dvoastre și ale mele. Cu 
fruntea ridicată stau atât eu, cât puteți să stați și Dvoastre la judecată.

În funcțiuni am numitașa zicând pe toți, cari a mai fost, fără a mă uita la naționalitatea lui. Am făcut 
și numiri noi, dintre oamenii cu pregătire și cari nu au fost în funcțiuni publice. Acestea numiri mi s-au 
reproșat, dar pe nedreptul, deoarece din aproape 1200 funcționari, fără preoți și învățători, abia sunt 356 
români, iar restul de peste 800, sunt unguri. Și pe lângă toate acestea am fost acuzat de șovinism, atunci 
când unora oameni de serviciu români, scoși din slujbă în anul 1940, acum nu le-am dat serviciu, deoa-
rece nu a fost locuri vacante. Acest lucru într-un județ cu covârșitoare majoritate românească. Nu am 
chiemat acasă nici pe cei, cari în anul 1940 a fost dați afară din slujbe, deși puteam să fac, deoarece atunci 
mulți dintre funcționarii actuali ai Prefecturei nu ar � trebuit să steie la serviciu de dimineața dela 8 până 
la 16 și de multe ori dela aceasta până la 21, ba și mai mult și nu ar � trebuită să stau și eu acolo alături de 
ei. Acestea toate numai din spirit de economie, ca să putem da salarii.

Prea bine știți, că multe poduri sunt distruse, o mare parte a acestora am dat-o în întreprindere, față 
de acestea, deși puteam, nu am câștigat nici un automobil pentru județ și deplasările le-am făcut așa cum 
face toată lumea azi, cu multă trudă și răbdând frigul, și aceasta din spirit de economie.

Pentru trebuințele armatei luptătoare pe front, la cererea Comandamentului am dat 10250 vite, 
700 vagoane cereale, am făcut, că județul a fost scutit de predarea a lor 110 vagoane de grâu, ce a fost 
cerută. Este în terminare predarea a lor 5000 porci și 30 vagoane de ulei. Tot s-a făcut cu micul aparat și 
bunăvoința populației.

Când toate acestea a fost gata am făcut lucrările pregătitoare pentru reforma agrară, ordonanța este 
gata, rămâne, ca succesorul meu, dacă îi va convine să o semneze și să o publice.

Făcând toate prestațiunile cerute și �indcă din cauza acestora era imposibil, ca să nu �e nemulțumiri, 
am voit a consulta populația județului, ca prin alegeri libere, conduse de magistrați, să aleagă consilii 
comunale și consiliul județean, cari să aleagă primari, prefect, subprefect, primpretori și alți funcționari 
conducători, acestea însă nu s-au acceptat.
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Azi când în urma ordinului trebue să plecăm din fruntea județului, țin să Vă mulțumesc pentru 
concursul dat și Vă rog, că alelaș concurs să îl dați și urmașilor noștri.

Ne îndepărtăm cu conștiința împăcată, că am făcut totul, ce un om cinstit poate face, nici când pe 
nimeni nu am refuzat în îndeplinirea cererei juste, ușa serviciului a fost pentru toți deschisă și tot omul 
a fost ascultat. Dacă tuturor nu am putut satisface, aceasta este a se atribui, că nu s-a putut și nici de cum 
altor împrejurări.

Noi nici în serviciu, nici afară de serviciu politică nu am făcut și am fost conduși de cugetul de a 
servi interesele județului a căruia �i suntem. Vă mulțumesc pentru concursul dat.

Permitemi Dle prefect, să mă adresez și Dvoastre. Nu sunteți �u al Sălajului, dacă încrederea, celor 
cari Va chiemat în fruntea acestui județ, să știți, că a-ți venit în fruntea unuia județ românesc cu tradiții 
de unde a ieșit cei mai de seamă conducători a românilor de totdeauna, de câte ori neamul românesc a 
fost chiemat să-și spună cuvântul. Aici s-a născut și tot aici odihnește Simion Bărnuțiu, asemenea de aici 
a fost și episcopul Alexi și alți mulți, dintre cari nu amintesc decât pe Victor Deleu, care a organizat și a 
condus la Iași primul eșalon de voluntari români. Dacă te vei cugeta la acești mari dispăruți, pe cari de 
sigur îi știți, inima Dtale românească trebue să se miște și să conducă județul în spiritul acestora, cari nici 
când nu a dorit asuprirea locuitorilor de altă limbă. De aceștia am ascultat noi, că și Dta vei asculta de ei.

Închei cu dorința, ca să faci, dacă nu mai mult cel puțin atâta, cât am făcut noi și atunci vei avea 
recunoștința noastră a tuturora cari deși am oferit serviciile de colaborare, acelea a fost respinsă.

Zalău, la 11 Febuarie (martie – n.n.) 1945.

Cota: S.J.A.N.Sj, F.C.P.L.G., dosar 69/1945, f. 3–4.
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Document nr. 2

Cuvântul adresat de către Augustin Pintea primpretorilor și prietenilor: 

Domnilor primpretori, iubiți prietini,
Între împrejurări grele, cunoscute de Dvoastre, am început organizarea serviciilor județului nos-

tru. Dvoastre cu cunoștințele, bunăvoința și munca neodihnită ați făcut, că am ajuns acolo, că toate servi-
ciile funcționează, cu mândrie pot spune mai bine, ca în întreg Ardealul de Nord. Când cu toate am fost 
gata, când județul avea disponibil numerar de peste 2 milioane pengo, cu salariile plătite și pe martie, să 
găsim oameni, cari până atunci nicăiri nu a fost și nu Va întrebat și nu m-a întrebat, cum și ce am făcut, să 
ceară conducerea județului.

După mai multe discuțiuni, de cari în parte și Dvoastre știți, în cursul cărora am mers până la maxi-
mum de concesiuni și până unde permitea demnitatea de români, în special punctul unde nu am putut 
ceda, a fost postul de subprefect, pretinzând F.N.D.-ul, că acesta să �e predat Dlui Dr A. Nemecz. Acest 
lucru nu l-am putut face, deoarece, dacă noi în județ suntem cel puțin 70%, cu dreptul am ținut, că acesta 
să �e al nostru în persoana Dlui Dr. Pompei Filep, omul despre care, cum și Dvoastre știți, că fără dânsul 
nu am � ajuns, ce am ajuns în organizare.

Așa s-a întâmplat apoi, că F.N.D.-ul ținând la 10 l.c. ședință și a ales conducerea județului, aducând 
pe cei, ce ia adus la conducere. La cererea acestora pe baa ordinului dat și în scris de Comandament am 
fost siliți a preda în ziua de azi conducerea județului. La predare am cetit cuvântarea, care o aclud la pre-
zenta scrisoare, ca să aveți cunoștință esactă de celea întimplate.

Nu am cuvinte îndestulitoare și nici nu știu cum să Vă mulțumesc pentru sprijinul dat, dar totuși 
încerc a Vă mulțumi, că tot ce ați făcut, totul este făcut în interesul județului și, că eu singur, fără ajutorul 
Dvoastre nimic nu puteam face. Viitorul și cei chiemați să ne judece, ne vor judeca.

Rugămintea mea cătră Dvoastre este, că până când este posibilitatea să stați la postul de comandă 
unde sunteți, să faceți totul în interesul județului și a neamului nostru.

Vă pot comunica, că în scurt timp toate autoritățile românești vor sosi și atunci să va face arangi-
mentul deplin, care ne va da nouă dreptate.

MulțuminduVă din nou pentru concurs, rog primiți asigurarea deosebitei mele stimă și 
considerațiuni.

Zalău la 11 martie 1945.

Cota: S.J.A.N.Sj, F.C.P.L.G., dosar 69/1945, f. 2.
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Document nr. 3

Raportul-bilanți adresat de către Augustin Pintea Ministrului de Interne:

Domnule Ministru,
Fiindcă multe să vorbesc pe socoteala noastră, a românilor din județul Sălaj, subsemnatul Dr 

Augustin Pintea avocat, locuitor în Zălau, care am condus Prefectura județului Sălaj dela eliberare și 
până la data de 11 martie 1945, când (am) fost silit a preda conducerea, îmi țin de a mea datorie, de a Vă 
lămuri asupra adevărului. Voi � silit să încep cu anul 1940, când s-a dat arbitrajul dela Viena.

Trupele maghiare în ziua de 8 sept. 1940 a intrat în oraș fără nici o opoziție. În dimineața zilei de 
9 sept. a plecat mai departe pe șoseaua, ce duce spre Cluj și spre Ciucea. În moment, ce a ieșit din oraș 
a pușcat 2 familii românești, ce aveau casa sub poalele dealului Meseș. A rămas 2 copii orfani, a scăpat 
cu fuga unul dintre aceștia, iar soția gravidă și copii a fost omorâți. În dealul Meseș atât atunci, cât și mai 
târziu a omorât aproape 100 români, ce vineau spre oraș, ori plecau de aici acasă. Sosind în comuna 
Treznea dimineața, nu a făcut nimic, dar după masă a împușcat 68 oameni (86 – n.n.), a aprins 20 casă, 
a ars și casa parohială cu toate edi�ciile arzând de viu în casă pe preotul ortodox român Costea. A mai 
omorât la câteva zile în comuna Ip cu locuitori români și unguri 270 (157 – n.n.) persoane bărbați, femei 
și copii scoțândui noaptea din casă și împușcândui fără vină. Apoi în comuna Marca 20, în Cerișa 30/
din ei și câțiva evrei/, la Halmășd, Plopiș, Ciumărna, Unguraș, Vârșolț și alte comune asemenea a omorât 
mai mulți oameni români cu toții. A internat în lagărul de la Püspökladány și altele, iar în urmă a espulzat 
peste 50 familii românești dândule 10 minute de pachetare a ce aveau trebuința și apoi în vagoane de vite 
ia transportat la Arad.

După aceasta ispravă o mare parte a funcționarilor s-a văzut siliți să plece, alții de voie bună, alții 
sfătuit de poliție, jandarmerie așa, că numai din orașul Zalău a plecat peste 2000 oameni, iar din întreg 
județul cel puțin 30.000 oameni s-a refugiat.

A urmat cei 4 ani de grele încercări, noi românii nu aveam dreptul la nimic, dar suferind am așteptat 
ceasul izbăvirei. Dar înainte de a sosi acesta în ziua de 24 august 1944 toți intelectualii români, preoți și 
mulți țărani am fost cu domiciliu forțat până la mijlocul lui octomvre, la noi nu putea intra nimeni, noi nu 
puteam ieși din casă, mai în multe cazuri noaptea am fost purtați pe la poliție în acest timp. 

Toate a trecut și izbăvirea a sosit. După prima zăpăceală am fost încredințat eu cu conducerea 
județului, deoarece eram singurul funcționar al județului rămas din 1940 aici, însă nu în funcțiune, deoa-
rece, nu am fost acceptat. Am numit primpretori, cari a instituit primari și notar. În prefectură nu am intrat 
până la sfârșitul lunei novembre, când am fost con�rmat de cătră Dl Comndant sovietic al Ardealului 
de Nord. Am luat cu mine 3 oameni, cu cari am început și în termin de o săptămână am făcut cadrele 
tuturor funcționarilor din oameni găsiți aici, apoi organizarea sa desăvârșit de cătră Dl Dr Filep Pompei 
fost secretar general al județului Cluj la 1940, pe care l-am chiemat, ca subprefect. Am pus în funcțiune 
Prefectura, Tribunalul, Parchetul, Administrația �nanciară, Casa cercuală, Serviciul agricol, zootehnic, 
medical, aprovizionare, inspectoratul învățământului primar, am organizat telefoanele, că azi abia sunt 
câteva notariate fără telefon, am preluat poșta, cu un cuvânt totul am făcut, ca nimic să nu lipsească.

Când am intrat la Prefectură, nu era nici un toc de scris, la Administrația �nanciară nici un ban, dar 
fără a impune taxe speciale am putut plăti începând din luna decemvre 1944 toți funcționarii, învățătorii, 
preoții și pensionarii din februarie, deoarece până la sfârșitul lui ianuarie a fost plătiți, în martie am plătit 
toate salariile, pensiile și pe lângă toate acestea urmașul meu a putut prelua 2 milioane pengo numerar, 
bani ai județului.

Pe mine nimeni nu m-a întrebat, că de unde și ce fac, ce numuai cereau salarii în frunte cu liceul 
reformat Wesselenyi și alte școli medii minoritare, adeca ungurești, la toți le-am ordonanțat și plătit 
competințele, ba pe luna martie am majorat salariile și pensiile. Acestea a fost așa până la 11 februarie 
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1945, când Uniunea Populară Maghiară din județ și-a ținut ședința de constituire. La această ședință am 
fost taxat de șovenist și fascist și acestea s-a tot repetat, atunci când din 1200 de funcționari, angajați, 
odonanțe de birou și alții afară de preoți și învățători români erau cu prefect în frunte 356, iar ungurii 
restul de peste 800, acest lucru în un județ unde cel puțin 70% suntem români.

Am primit în serviciu pe toți câți a fost aici și aceștia cu toții erau unguri, deoarece români nu a 
fsot decât următorii, cari în 1940 a fost menținuți în servicii: la Prefectură 2 oameni de serviciu, la Sedria 
orfanală, corespunzătoare Secției tutelare 2 funcționari la registratură și un referent, licențiat în drept, cu 
esamen de pretor. La Tribunal 1 judecător, 2 funcționari impiegați și un om de serviciu, la judecătorie 
un om de serviciu, la Administrația �nanciară un om de serviciu, la Contabilitatea administrației �nan-
ciare un impiegat și un om de serviciu, la percepție un funcționar superior și un registrator. La percepția 
din Șimleul Silvaniei un funcționar, apoi 5 notari în județ aceștia din 79 notariate, câțiva impiegați în 
comune, alți funcționari români nu a fost, decât la Primăria orașului Zalău purcarul și îngrijitorul taurilor. 
În Baroul advocațial din aproape 50 advocați 5 inși am fost reprimiți.

Astfel stând lucrurile am angajat câțiva funcționari români din cei, cari a fost aici, dar funcționari 
până atunci nu a fost, cari au pregătirea de lipsă. Dar nu am lăat fără nici un serviciu pe ungurii rămași 
aici, singur, cei cari erau numiți provizoriu și pe cari și guvernul maghiar putea în orișicare moment să îi 
licențieze, câțiva, cari nu puteau � utilizați a rămas fără serviciu.

Ungurii de aici, cari a văzut, ce s-a întâmplat în anul 1940 și nici unul dintre ei, nu ne-a luat atunci 
apărarea noastră, azi s-a dat mari democrați, deși ei s-a folosit de toate favorurile regimului hortist și hitle-
rist, azi ei ne taxează pe noi de fașciști și șoveniști, deși noi ori și ce putem �, numai de aceștia nu, deoarece 
noi numai partea de suferință am avutu o din regimurile ungurești, dar nici un favor nu am obținut, favo-
rurile le-a avut ei singuri. Am început tratative cu ei. Țineau să �e ungur subprefectul județului, iar noi nu 
am putut admite, am făcut propunerea, că pentru chestiunile ungurești să numim și un subprefect ungur. 
A cerut 2 posturi de pretori, adeca primpretori, am admis. Am mers până acolo, până unde demnitatea 
noastră de român ne-a lăsat. Ei însă acaparând în mrejele lor pe propagandiștii trimiși pe aici, cari aveau 
legături la Cluj și poate și la Bcurești, în ziua de 10 martie a ținut ședința comitetului F.N.D.-ului și aici 
și-a ales prefect român, subprefect ungur și primnotar evreu. Hotărârea ne-a inmânatu o Comandantul 
Rus al județului, care ne-a ordonat, ca să predăm Prefectura. În fața acesteia forță, am cedat și am predat, 
deși noi suntem de convingere, că nu erau în drept de a proceda astfel, de altcum nu toate organizațiunile 
din F.N.D. a semnat hotărârea, anumea Evreii Democrați, cari încă fac parte, nu și-a pus semnătura.

La cererea F.N.D.-ului noi am declarat, că acceptăm programul și dorim colaborarea, la aceasta 
răspuns nu am primit, evident, că scopul a fost, ca să ne scoată pe noi din servicii și astfel să conducă și în 
țara românească minoritatea de 30% majoritatea de 70% români.

Conducătorii politici a județului în anul 1940 cu toții a plecat, noi am rămas fără conducători poli-
tici, atunci, ca să avem și noi o organizație politică, am format Uniunea Democrată Română. Politică însă 
nu am făcut, nici propagandă, ce am voit a ne apăra singur drepturile noastre, ce ne compet, ca și români 
în acest județ românesc și cu mari tradiții. Nici aceasta nu să admite, deoarece, dacă numai un cuvânt 
cutezam a spune, epitetul de fascist este al nostru și suntem amenințați cu arestarea.

În special nu putem admite subprefect ungur, dar dacă dreptatea, ori dispoziția guvernului este, că 
aici subprefect trebuie să �e ungur, atunci cel puțin atâta, că acest Domn Dr Al. Nemecz, care azi deține 
acest serviciu să nu �e, deoarece este odios în fața românilor. Aceasta în urma purtărei lui în cei patru ani. 
Dânsul, ca și locțiitor a comunei Cehu Silvaniei a primit armata ungurească, apoi a făcut o călătorie de 
peste 100 km, ca să �e prezent și la Cluj la primirea regentului Horthy. A fost o lege ungurească prin care 
să puteau revindica imobilele vândute din 1918 până în 1940, de favorurile acesteia legi s-a folosit repre-
zentând conți și baroni și alții și a încasat sume frumoase de la țăranii români. În numele soției sale a dat 
în judecată pe o văduvă româncă, deoarece asupra pământului, ce l-a vândut acesteia nu avea aprobarea 
Corpului de armată honvezesc din Cluj, a cerut respingerea contractului, a câștigat pământul, drept, că 
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sentința nu este încă de�nitivă. Nu putem crede, că acest om poate sta în fruntea județului, dacă trebuie 
să �e ungur, apoi să �e altul.

Noi am oferit alegeri libere sub conducerea magistraților, dar F.N.D.-ul nu (a) acceptat, deși ales 
odată consiliul județean putea să își aleagă prefect, subprefect, primpretori și toți conducătorii județului. 
Însă adunândusă câțva oameni, mai mulți streini de județ și în special de neamul nostru, nu putem crede, 
că este democratic lucru de a accepta o astfel de conducere.

Nu admit, că nimeni din funcționarii noștri refugiați și expulzați să revină, dar cei din Ungaria pot 
rămânea aici, ba și cei ce s-a refugiat cu armatele ungurești și nemțești, foști soldați, cari ar trebui să �e 
prinsonieri de război, aceia pot veni să ocupe funcțiuni. Acest lucru numai conduși de ură, ce o au față de 
tot ce este românesc. Noi cunoaștem ungurii de aici, îi știm, că și azi așteaptă ungurii, dar totuși ei trebuie 
să �e la conducere.

Dacă nu să fac alegeri, propunem, că tot la 2 funcționari români să �e și unul ungur, aceasta este 
dreptatea. Nu cerem mai mult pentru noi, dar nu putem admite, ca să rămânem și pe mai departe sub 
jugul acestora.

Acesta este punctul de vedere a românilor din Sălaj, care trebuie să îl accepte și ungurii, deoarece 
sub masca F.N.D.-ului ei sunt cei cari lucrează, deoarece în acel Comitet afară (de) câțva țărani neumblați 
în lume și naivi, nu este nici un român, ori dacă este acela la hotărâri nu a fost prezent. Mă cuget aici la 
Dl Virgiliu Barboloviciu de la Șimleu Silvaniei, care nu a fost prezent să susțină interesele românești. Iar 
ungurimea din Sălaj, care chiar așa bine știe, că tot ce am scris în prezenta scrisoare este purul adevăr, 
dacă ar vrea să �e sinceri, ar � trebuită să �e mai prudenți și prin ținuta lor să provoace masele românești, 
deoarece este prea mare provocare ce a făcut și să încerce a șterge, nu a înmulți lacrimile românilor de 
aici, cari prea multe a curs, chiar în urma ținutei lor în cei patru ani și mai curg și azi.

Nu știu dacă este adevărat, dar din o gazetă ungurească din Cluj am a�at, că toate instituțiunile așa 
rămân cum sunt formate acum, că noi funcționari nu vor veni, ce să vor invita specialiști pentru a întregi 
cadrul funcționarilor actuali. Acest lucru poate să �e bun pentru alte județe unde a rămas funcționari, ori 
s-a găsit alți oameni cu pregătirea necesară, ca să ocupe funcțiuni, dar în județul Sălaj nu este acel caz și 
nu poate �, chiar pe baza principiilor de democrație. Cum este admisibil, că românul Sălăjan să aibă și azi 
conducere de peste 80% ungurească, atunci când noi suntem 70% din populație. Admităsă, să vină acasă 
oamenii noștri și aplicesă proporționalitatea, dar nu în forma în care o susțin ungurii din Sălaj.

Eu politică nicicând nu am făcut, nu am fost înscris în nici un partid politic și azi cu 60 de ani, nu 
voi mai încerca, de a mă înregimenta în nici un partid politic. Împrejurările din toamna anului trecut și 
funcțiunea avută de avocat a județului în anul 1940, m-a adus în fruntea județului în lipsa altuia om mai 
acomodat. Am avut tot ajutorul românilor din județ, deoarece în cei patru ani de dominație ungurească 
eu singur am fost acela, căruia puteau să se adreseze în capitala județului, iar eu tuturor toate m-am făcut 
pentru a servi cât mai bine interesele românești.

Sincer, nepărtinitor, fără nici o ură, dar plin de durere, ce cuprinde azi poporul nostru V-am arătat 
situația reală, găsiți leac pentru vindicarea acestora, ca să simțim și noi, că ne-am reîntors la România, că 
altfel îndestulare și liniștea su�etelor aici nu va �.

Primiți Vă rog Domnule Ministru asigurarea deosebitei mele stimă și considerațiuni.

Zalău la 14 martie 1945
Avocat,

(dr. Augustin Pintea)

Cota: S.J.A.N.Sj, F.C.P.L.G., dosar 69/1945, f. 5–9.
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Document nr. 4

Starea de spirit în județ și către reprezentanții ungurilor despre crimele așaziselor Gărzi „Iuliu Maniu”:

Domnilor,
Întâmplările din toamna anului trecut au adus cu sine, că județul rămânând fără conducere din 

încredințarea celor competenți am ajuns în capul acestui județ, ca și singurul funcționar superior a 
județului, rămas aici în anul 1940. În aceasta calitate în ultimile zile a lunei noiembrie am început a orga-
niza serviciile pe întreg județul cu oameni rămași aici. Că ce și cum am făcut Dvoastre știți, viitorul este 
chiemat, ca să constate, că oare între împrejurările date a-și � putut face altceva și altcum. Un singur lucru 
care mă mângăie este, că sunt cu conștiința împăcată, că în toată activitatea mea am fost de intenția de a 
servi cât mai bine interesele județului, a oamenilor de aici fără considerare la naționalitate și religie. Dacă 
s-a întâmplat unele lucruri, cari ar � nemulțumită pe cineva, dacă mi s-a adus la cunoștință, am cercat a 
da reparațiunea cerută. Oameni suntem și astfel ne�ind perfecți, �ecare putem greși, dar cer înțelegerea 
de la toată lumea, așa cum și eu am înțeles și înțeleg toate.

Prea bine știți că județul a rămas fără nici un ban. Cu ajutorul colaboratorilor mei, dintre cari cel 
care este organizatorul și su�etul întregei organizări trebue să-l amintesc pe Dl. subprefect Dl. Dr. Filep 
Pompei, ne-a succes de am putut da salarii tuturor funcționarilor. Dacă nu voi aminti decât pe acest sin-
gur fpt, că am dat �ecăruia și dacă nu cozonac, dar cel puțin o coajă de mălai, cred că am făcut foarte mult, 
mai ales, că după cum Dvoastre prea bine știți județul nostru circa 40% a cheltuielilor sale le primea de 
la Stat ne�ind îndestulitoare venitele ce se pot aici realiza.

Fiind datoria noastră de a ne îngriji de provederea armatei eliberatoare Sovietică, care luptă pe front, 
deși ca multe greutăți, la cererea Comandamentului am satisfăcut în cea mai mare parte celor impusă. 
Fapt, că au fost și sunt multe greutăți de întâmpinat, dar poporul nostru a înțeles, că este interesul nostru 
a tuturora de a satisface. Am a�at, că unii pun în sarcina mea, că nu am cerut reducerea prestațiunilor 
față de armata sovietică și din acest motiv am dat, ce am dat, țin să Vă declar, că în conțelegere cu armata, 
multe din celea cerute s-au redus.

S-a început apoi organizarea partidelor politice, cei cari știu adevărul advărat, pot să spună, că din 
partea noastră nu s-a pus nici o piedică acestora organizări. Prea bine știți, că Uniunea populară maghiară 
și-a convocat adunarea județeană pe ziua de 7 ian, iar Uniunea Democratică română pe 10 ian, că aces-
tea adunări nu s-au ținut, nu noi am fost cauza, ce cauza a fost, că Comandamentul Sovietic nu a admis 
ținerea adunărilor.

Oameni rău informați, ori de rea credință a lansat vestea, că conducerea județului, mai bine zis eu 
nu am admis ținerea adunărilor în vederea organizării partidelor politice. O a�rmațiune neadevărată care 
ni s-a adus și în prgane de publicitate și chiar în adunarea ținută în zilele de 12–15 febr. la Cluj.

Peste tot de o vreme încoace unii oameni rău informați, ori cari caută a-și face popularitate pe calea 
calomniilor, încearcă de a arăta, că românii asupresc și fac nedreptăți populației ungurești din județ, pe 
drept, pe nedrept, să aduc diferite acuzațiuni.

Nu a-și vrea să mă ocup cu aceasta chestiune, dar mă văd nevoit a o face, atunci când aud de bandi-
tismele făcute de așa numita „Voluntarii Maniu”, – apoi de ilegalitățile făcute de jandarmi.

Pot să declar, că întreaga populație românească a județului regretă și nu le aprobă. Dar atunci 
când aceștia, dacă au comis lucruri nepermise, nici pe departe nu au ajuns la celea comise de armata 
Ungurească din 1940, când la Ip 270 (157 – n.n.), la Treznea 68 (86 – n.n.), în Meseș aproape 100, în 
Marca 22, în Cerișa 30, în Halmășd, Plopiș, Ciumărna, Unguraș, Vârșolț și în alte locuri mai mulți oameni 
a fost omorâți români și câțiva evrei fără nici o vină, când aproape la 500 oameni a fost duși din acest 
județ în lagărul de internare de la Püspökladány, când aproape 50 familii din județ au fost expulzate în 
modul în care a fost, dacă aproape toți funcționarii români a fost siliți să plece de aici, dacă câteva mii 
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de țărani și mulți preoți a fost siliți în urma tratamentului administrat de jandarmi de a-și părăsi casele 
și în urmă domiciliul forțat a tuturor preoților și intelectualilor din 24 aug. și până la 12 oct. noi de aces-
tea nu admitem, trebue să fac rugăminte către Dvoastre reprezentanții autorizați a fraților unguri, ca să 
nu mai �e vorbă de acestea și în special să nu le pună în sarcina poporului românesc, mai ales că celea 
comisă în 1944 a fost pe teren unde a fost război, iar în 1940 fără nici o intervenție armată a intrat armata 
ungurească.

Dacă noi cei patru ani de tristă amintire am fost supuși unuia tratament, care l-am suportat cu 
resemnare și în nădejdea în spre bine, azi ajunși liberi Vă declar, că noi nu dorim nimic altceva decât să 
trăim în pace, nu ne cerem drepturi mi mari și mai multe decât dorim să le aveți și Dvoastre.

Dar tot atunci trebue să menționez, că nu e bine, că noi românii în permanență suntem acuzați de 
șovenism și fascism și în special de aceia, cari în cei patru ani a bene�ciat cu vârf și îndesat de toate favo-
rurile regimului Hortist, de aceia, cari în 1940 a făcut primire acestor oameni și cari s-au folosit de toate 
dispozițiunile aceluia regim prin care se lovea în noi românii.

Astfel înțeleși, cred, că punându-se capăt permanentelor acuzațiuni la adresa românilor vom putea 
colabora și mai intens decât am colaborat până acum.

Declarându-Vă din partea românilor, că dorim o sinceră colaborare în toate pentru a duce la bun 
sfârșit interesele obștei și a națiunilor noastre, Vă salut cu toată căldura su�etului și Vă rog să începem 
consfătuirea, din care doresc să iasă o solidaritate cetățenească, care să nu �e tulburată nicicând de nimeni 
și de nimica.

Zalău, la 17 martie 1945

Cota: S.J.A.N.Sj, F.C.P.L.G., dosar 69/1945, f. 10–12.
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Document nr. 5

Scrisoare către Gheorghe Fodoreanu, fost prefect al județului Sălaj: 

Dragă frate Ghiță,
Fratele tău mi-a adus scrisoarea ta din 28 febr. (1945 – n.n.) numai în ziua de 15 martie, atunci 

când eu nu mai eram la Prefectură și așa nu am putut să îi fac nici un ajutor, însă am intervenit pe altă cale 
în interesul lui. Poate, că în zilele acestea să �e arangiată și chestiunea lui.

Trecând la evenimentele petrecute aici, eu nu le voi descrie, ce îți trimit vorbirea mea ținută în ziua 
de 11 martie, când am predat Prefectura, scrisoarea mea de mulțumită cătră primpretori și primari, apoi 
o scrisoare, ce voiam să o predau unuia Ministru, de care era vorbă să vină aici în ziua de 14 martie și nu 
a venit, apoi o altă vorbire, ce am ținutu o la o consfătuire cu delegații F.N.D.-ului. Din toate acestea, dar 
în special din cea adresată Ministrului vei vedea situația de aici. Noi de la început am voit a colabora, cu 
toată lumea de bine de aici, dar ungurii numai așa a înțeles colaborare, ca să deie în noi și ei să �e la con-
ducere, ce noi nu am putut admite.

După ce cu ungurii ne-am fost înțeleasă, că dacă țin morțiș la postul de subprefect, apoi să creem 
un post de subprefect pentru chestiunile ungurești și că le dăm 2 posturi de primpretori, ei vineri la 10 
martie a venit cu secretarul general a F.N.D.-ului din Cluj Dl Goldberger și iarăși a tratat, dar erau deja 
hotărâți de pe dinainte, că vor face ceva, ca să ne scoată. Sâmbătă în 11 martie a ținut ședință și a decis, 
că aleg prefect pe Dr Virgil Câmpianu, subprefect pe Dr Al. Nemecz din Cehul Silvaniei și primnotar un 
evreu Schwarcz Filip din Cehul Silvaniei/un băiat tiner de 20–22 ani/. După masă am fost chiemat cu 
subprefectul la Comandant, ca să predăm. Am cerut act, după multe discuție, apoi ne-a dat Comandantul 
în scris, că trebuie să predăm. Ce aveam de a face, când era vorbă, că în caz contrar vom � arestați, ce nu 
acolo s-a spus, ce să vorbea în oraș. Am predat și am plecat.

Cu prefectul numai la predare am vorbit și la vorbirea mea făceam apel la românismul lui, mi-a 
răspuns foarte frumos, să spune, că este bun român și că în curând va lua legătura cu mine și peste tot 
cu românii de aici, să vină și eu îl voi lămuri în sensul celor scrisă cătră Ministru. Atâta știu, că �ind el în 
zilele acestea dus prin județ Nemecz a făcut unele numiri de noi unguri și că prefectul s-a cătrănit, ce și 
cum va � nu știu încă.

Dacă îți trimit acestea fac din motivul, că ași vrea că în acțiunea, ce o porniți să �ți lămuriți pe 
deplin. Desigur, că toate nu le pot scrie, că ar trebui ceasuri, dar voi Veți vedea și Veți înțelege jalnica 
situație a Sălajului ajuns din nou complet pe mâna ungurilor. Ungurii, cari nu s-a s�it a face serbări de 15 
martie și a apărea pe stradă cu cocărzi ungurești.

Batjocura pentru mine s-a manifestat, că la 11 martie la prânz a trimis la mine pe un o�țer rus, care 
mi-a ridicat radioul, singurul radio autorizat pentru românii din Sălaj, față de aceasta ungurii au autori-
zate, neautorizate câte vrei. Așa că noi azi suntem fără radio, gazete în o lună o dată dacă vedem, trăim, ca 
în cea mai întunecată Africă.

Noi aici suntem foarte rău, nu cutezăm nimic, că ungurii fac totul nu putem acționa nimic, că tot 
este hitlerism și fascism, deci necondiționat trebuie să avem sprijinul vostru, că dacă ține mult așa, apoi 
ne pierdem toată nădejdea în spre mai bine, e prea mare demoralizarea.

Jean V. Pop e aici de câteva zile, a plecat înainte de constituirea guvernului, nu știe absolut nimic, 
ori nu vrea să ne spună nimic. Ne-ar trebui ceva îndrumări, deoarece noi cu Uniunea Democratică 
română, care a avut scop ținerea românilor laolaltă,după integrare la România, am terminat, ce să facem? 
Eu care politică nu am făcut și cu 60 ani nu vreau să încep stau fără nici un sfat, să vină cineva, care să ne 
îndrumeze cu sfaturi de la București.

Sunt prea amărât, dar am început advocatura din 14 l.c. lucru voi avea, dar mă cuget, că la vrâsta 
mea și după atâta trudă, cum voi putea eu să fac, dar a trăi trebuie și așa sunt nevoit.
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Ca curiositate a Sălajului îți trimit câteva timbre de ale poștei noastre, în care funcție am numitu 
o și pe soacra ta.

Tuturor celea bune, cu dorința să veniți acasă și să luați jugul de noi. Am încercat a salva românis-
mul, ce am făcut viitorul ne va judeca. Conștiința îmi este împăcată, că mai bine nu am știut nici eu nici 
colaboratorii mei. Am fost amenințat cu arestare, pe Vaida Iuliu l-a arestat, dară ajuns la Tribunal după 
câteva zile a fost eliberat. Cauză nu ar � foastă, dar a fost imprudent.

Nevasta mea sărută pe Dna Viruca, pe tine și copiii Vă salută, eu sărut mâinile Dnei, pe tine și 
copiii Vă îmbrățioșez cu dragoste.

Dacă vii, trage la noi, totul îți stă la dispoziție. 

Cota: S.J.A.N.Sj, F.C.P.L.G., dosar 69/1945, f. 1.

https://biblioteca-digitala.ro




